
A „bölcs” ember felismeri a Királyt
A napkeleti bölcsekről azt olvassuk a 

Bibliában, hogy egy új csillag feltűnését 
észlelték, és ebből megértették, hogy 
egy király, pontosabban, ahogyan ők 
mondták: a „zsidók királya” született.

De kik is voltak a napkeleti bölcsek? 
A keresztyén hagyomány szerint 
hárman voltak, közismert nevük: 
Gáspár, Menyhért és Boldizsár, ám 
ez nem a Bibliából származik, ezért a 
Szentírás alapján csak abban lehetünk 
biztosak, hogy többen voltak és az ókori 
Keletről származtak. Asztrológusok 
lehettek, akik egyúttal csillagjóslással 
és álomfejtéssel foglalkozhattak. 
Feltehetőleg Mezopotámiából vagy 
Perzsiából érkezhettek. Az új csillag 
megjelenése a bölcsek számara azt 
jelentette, hogy világtörténelmi 
személyiség született, és ez késztette a 
pogány tudósokat a hosszú zarándokút 
megtételére. Hasonló esetről számolt 
be Ciceró, amikor azt írta, hogy 
Nagy Sándor születésének éjszakáján 
a csillagok állásából a mágusok 
megjósolták, hogy Ázsia elpusztítója 
született meg.

Milyen csodálatos, hogy Isten az 
általa alkotott természetet is fel tudja 
használni annak érdekében, hogy 
megszólíthassa az embert. Az igazán 
„bölcs” ember még a természet szavát 
is érti, amely az Alkotóról beszél. A 
Biblia által viszont félreérthetetlenül 
kijelentette Isten, hogy egyszülött Fiát, 
a Királyok Királyát elküldte hozzánk. 
Akkor vagyunk igazán bölcsek, ha 
megalázzuk magunkat Jézus Krisztus 
előtt, és engedjük, hogy életünk felett is 
gyakorolja királyi uralmát.

A „bölcs” ember imádata őszinte
Komoly meggyőződésre és oda-szá-

násra van szükség ahhoz, hogy vala-
ki hosszú, és akár viszontagságos utat 
megtegyen céljának elérése érdekében. 

A napkeleti bölcsek teljesen bizonyosak 
voltak abban, hogy egy imádatra méltó 
király született, ezért tették meg a hosz-
szú zarándokutat. Hódolatukat szerették 
volna kinyilvánítani nagyon világosan 
és őszintén a megszületett király előtt, 
és készek voltak kincses ládájukat meg-
nyitni és a legértékesebb ajándékokat: 
aranyat, tömjént és mirhát adni Jézus 
Krisztusnak.

Mennyire más volt Heródesnek, a 
zsidók királyának a hozzáállása. Amikor 
ő is értesült az új király születéséről, 
előbb nyugtalan lett, majd tudakozódott 
az írástudóktól, hogy a próféciákban 
mi áll erről, végül titokban arra kérte a 
napkeleti bölcseket, hogy majd térjenek 
vissza és informálják őt is a részletekről, 
mivel szeretne ő is elmenni és imádni a 
megszületett királyt. Valódi szándékai 
csak később derültek ki, amikor 
elküldte katonáit Betlehembe, hogy 
meggyilkolják a kétévesnél fiatalabb 
fiúgyermekeket.

Heródesről köztudott, hogy hatalmá-
nak megtartása érdekében mindenre 
képes volt. Még saját fiait is megölette, 
mert annyira féltette tőlük a trónját. Au-
gusztus császár megfogalmazása sze-
rint: „Heródes disznójának (görögül: 
hüsz) jobb lenni, mint fiának (hüiosz), 
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JÖJJ, URUNK! 
Jöjj, drága Hajnal! 
Megváltónk, jöjj! 
Törd át a felhőt, 
Várjuk, hogy jöjj! 
Nem fél a szívünk; 
Vár rád a nyáj, 
Isten szent Fia, 
Áldott Király! 

Lásd, ég a lámpánk: 
Megváltónk, jöjj! 
Mind föltekintünk, 
Várjuk, hogy jöjj. 
Ha zeng a szózat, 
Szívedre zárj, 
Isten szent Fia, 
Áldott Király!

         Gerzsenyi Sándor

A „bölcseK” mA is imádjáK A Királyt  
Mindannyian tapasztaljuk, hogy ka-

rácsony közeledtével a bevásárló-köz-
pontok különböző ajánlatokkal akarnak 
rávenni bennünket, hogy minél többet 
vásároljunk. Lehet, hogy még bölcs 
döntésnek is bizonyul, ha olyankor vá-
sárolunk, amikor a termékek akciósak, 
így akár még pénzt is megtakaríthatunk.

A legjobb „ajánlatot” viszont a min-
denható Isten tette, amikor egy-szülött 
Fiát küldte hozzánk teljesen ingyen, 
ajándékként. A legbölcsebb döntés, ha 
karácsonykor (is) Jézus Krisztust vá-
lasztjuk, minden más mellett. Az az 
igazán bölcs ember, aki a Királyok 
Királyának uralmát elfogadja és Őt 
tiszta szívből kész imádni.

Máté evangéliuma második részében 
olvashatunk a napkeleti bölcsekről, akik 
megkeresték a Királyt, őszinte szívvel 
hódoltak előtte, ez pedig teljes életválto-
zást eredményezett náluk.
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“AZ EVANGÉLIUM ISTENNEK HATALMA” (Róma 1:16)

tozott a fáraónak és szolgáinka indulata
a nép iránt, és ezt mondták: Mit tet-
tünk?! Elbocsátottuk Izráelt a szolgá-
latunkból!

Talán 24 óra sem telt el a fáraó két
mondata között. Mintha tudathasadásos
lenne a fáraó. Elõbb jóindulatáról bizto-
sítja a népet, aztán gyorsan meggon-
dolja magát. Egyszerûen nem adja fel!

Mint ahogy a gonosz sem adja fel,
még a golgotai veresége után sem.

Lehullottak a kötelékeid, szabad
vagy, tele van a szíved a szabadok örö-
mével, bizonyságot teszel a Szabadí-
tóról, és már-már azt gondolod, hogy
nincs is többé dolgod a kísértõvel. Aztán
hamarosan rá kell jönnöd, hogy a nyo-
modban van és fenyeget pusztulással
vagy ismét rabszolgasággal. Ne csodál-
kozz ezen, de ne is félj, mert a te Szaba-
dítód nagyobb, kegyelme erõsebb, mint
a legfenyegetõbb támadás.

Milyen volt rabszolgának lenni
Egyiptomban? Elõbb kellemes volt.
Menet közben derült ki, hogy Jákób utódai
nem egyenrangú polgárok Egyiptomban,
hanem kényszermunkások. Szinte
észrevétlenül történt az átmenet. Mózes
idejében már a fiúgyermekeiket megölik
és a vályogvetéshez nem kapnak szalmát.
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1Korintus 10:11. Mindez pedig pél-
daképpen történt velük, figyelmezteté-
sül íratott meg nekünk, akik az utolsó
idõkben élünk.

Pál apostol szerint biblikus dolog
párhuzamot vonni Izráel egyiptomi
kivonulása, pusztai vándorlása és hívõ
életünk különbözõ állomásai között. Ezt

ÜLDÖZÖTT SZABADOK 2Mózes 14:1-14

2 Móz 14.1 Azután így beszélt az ÚR
Mózeshez: 2 Szólj Izráel fiaihoz, hogy
forduljanak meg, és verjenek tábort Pí-
Hahírót elõtt, Migdól és a tenger között,
Baal-Cáfón elõtt. Vele szemben tábo-
rozzanak a tengernél. 3 Hátha azt gon-
dolja a fáraó, hogy eltévedtek Izráel fiai
ezen a földön, körülzárta õket a puszta! 4
Én pedig megkeményítem a fáraó szívét,
hogy üldözõbe vegye õket, és megmutatom
dicsõségemet a fáraón és egész haderején.
Akkor megtudják az egyiptomiak, hogy én
vagyok az ÚR. És így cselekedtek. 5
Amikor jelentették Egyiptom királyának,
hogy elmenekült a nép, megváltozott a
fáraónak és szolgáinak indulata a nép
iránt, és ezt mondták: Mit tettünk?! El-
bocsátottuk Izráelt a szolgálatunkból! 6
Befogatott a fáraó a harci kocsijába, és
maga mellé vette a hadseregét. 7 Maga
mellé vett hatszáz válogatott harci kocsit,
az összes egyiptomi harci kocsit. Három
ember volt mindegyiken. 8 Az ÚR megke-
ményítette a fáraónak, Egyiptom kirá-
lyának a szívét, és az üldözõbe vette Izráel
fiait, Izráel fiai pedig hatalmas kéz segít-
ségével vonultak ki. 9 Az egyiptomiak
tehát üldözték õket - a fáraó minden lova,
harci kocsija, lovasa és hadereje - és uto-
lérték õket, amikor a tenger mellett tábo-
roztak Pí-Hahírótnál, Baal-Cáfónnal
szemben. 10 A fáraó közeledett. Izráel fiai
pedig föltekintettek, és látták, hogy az
egyiptomiak utánuk eredtek. Ekkor nagy
félelem fogta el õket, és segítségért kiál-
tottak Izráel fiai az ÚRhoz. 11 Mózesnek
pedig ezt mondták: Nincs talán elég sír
Egyiptomban, hogy a pusztába hoztál

tesszük estérõl-estére kolorádói táboro-
zásunk istentiszteleti alkalmain. A hét
mottója: Együtt a cél felé!

Éppen úgy vándorlunk a cél felé,
mint Izráel népe Egyiptomból, a
pusztán át Kánaán felé.

A történetbõl kiderül, hogy bár Izráel
fiai elhagyták Egyiptomot, mégis E-
gyiptom sehogy sem akarja elhagyni
Isten népét. Amikor elindulnak, a teljes
egyiptomi haderõ üldözõbe veszi õket,
és bár végre szabadok, mégis üldözött
szabadok.

Két embercsoport lé tezik:
rabszolgák és üldözött szabadok.

Elõször a rabtartó természetérõl
kell valamit megjegyeznünk.

A tízedik csapás után a fáraó még
azon az éjszakán magához hívatta
Mózest és Áront, és ezt mondta nekik:
Induljatok, menjetek ki az én népem
közül Izráel fiaival együtt, menjetek és
tiszteljétek az Urat, ahogyan kívántátok.
Vigyétek juhaitokat és marháitokat is,
ahogyan kívántátok, csak menjetek!
Kérjetek áldást rám is! 2Móz 12:31, 32.

A 2Mózes 14:5-ben pedig ezt olvas-
suk: Amikor jelentették Egyiptom kirá-
lyának, hogy elmenekült a nép, megvál-

bennünket meghalni? Mit tettél velünk,
miért hoztál ki bennünket Egyiptomból?!
12 Nem megmondtuk neked még Egyip-
tomban, hogy hagyj nekünk békét, hadd
szolgáljuk az egyiptomiakat?! Mert jobb
nekünk, ha az egyiptomiakat szolgáljuk,
mint ha a pusztában halunk meg! 13 De
Mózes így felelt a népnek: Ne féljetek!
Álljatok helyt, és meglátjátok, hogyan
szabadít meg ma az ÚR benneteket! Mert
ahogyan ma látjátok az egyiptomiakat,
úgy soha többé nem fogjátok látni õket. 14
Az ÚR harcol értetek, ti pedig maradjatok
veszteg!
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Csendes, várakozással, készüléssel 
telő adventet, a zavaró körülmények el-
lenére békés, áldott karácsonyi ünnepe-
ket kívánok olvasóinknak! 

„Fölöttünk csengőn, tisztán énekel 
az ég” - írta a fagyoskodó, de gyakran 
felfelé tekintő költő. Vajon értette-e a 
csengőn, tisztán éneklő eget?  És mi, mi 
értjük-e? 

Jézusról, a jászolban született Szaba-
dítóról szól az ének ezekben a hetekben, 
és Jézus Krisztusról, az égbe ment és on-
nan vissza készülő királyról. Csengőn, 
tisztán. Érthetően. Azért lett emberré, 
hogy megértsük az égiek szavát. A köl-
tő sejti, érzi valahogy a mindenséget, a 
tanítvány érti, és elfogadja, amint a 
Mester Istenről beszél. Értjük, miért is 
ne értenénk, amikor elmondja, hogy az 
Atyát senki sem ismeri, csak a Fiú, meg 
az, akinek a Fiú kijelenti (Lk 10,22). Ért-
jük, miért ne értenénk, hogy senki sem 
mehet az Atyához, csakis Jézus által 
(Jn 14,6). Értjük, hogy nincs üdvösség 
senki másban (ApCsel 4,12). Valahogy 
mégis, mintha manapság nehezebben 
fogadnánk el, hogy Jézus Krisztus az 
Istenhez vezető út, az egyetlen út. Pe-
dig „csengőn, tisztán énekel az ég.” Szól 
az Ige és hangzik az ének. 

Nagyszerű evangélizációs alkalmat 
szerveztek testvéreink az óhazában nov-
ember végén. Megtelt a sportcsarnok – 
beszámoló angolul és magyarul a 8-9. 
oldalon. Örülök ennek az alkalomnak. 
Minden elismerésem a szervezőké. Mi-
vel magam is részt vettem a legnagyobb 
magyarországi evangélizáció szervezé-
sében - Budapest '98 Billy Graham – 
körülbelül tudom, mit jelent lebonyolíta-
ni egy ilyen országos méretű eseményt. 

Kiváló címet választottak: Tovább 
Jézussal! A két műsorvezető kezdettől 
a végéig a főtémára fókuszálva vezette 
az estét. Az evangélista Jézushoz hívta a 

résztvevőket – különös hangsúllyal a fia-
talokat. A tékozló fiú esete igen alkalmas 
erre. S hangzott a felhívás, érthetően – 
„csengőn, tisztán.” Sokan megértették, 
és válaszoltak is a hívásra. Tartsa meg 
őket az Úr! Jézushoz jöttek, s Ő tovább 
is vezeti majd őket. Mert Isten felé elin-
dulni is csak Jézussal lehet, de tovább 
haladni se lehet máshogy.

Örömöm mellett két dolog miatt 
szomorkodom is. Az egyiket meg is 
fogalmazom, hiszen az evangélium 
hirdetésének ügye az én ügyem is.

Az utóbbi néhány évben egyre 
gyakrabban tapasztalom – itt is, az 
óhazában is -, hogy gyülekezeteinkben 
sem értik, hogy mit jelentenek az Úr 
Jézusnak ezek a szavai: „Én vagyok az 
út... senki sem mehet az atyához csakis 
énáltalam” (Jn 14,6). Az egyik óhazai 
gyülekezetben, nyilvános (interneten is 
közvetített) tagfelvételen a bizonyságtevő 
(két fiatal, egymás után) egyszer sem 
talált arra a szóra, hogy elfogadta az 
Úr Jézust, vagy hogy bűnbocsánatot 
kapott a kereszt közelében. (Persze, 
ha nincsenek bűneink, akkor nincs is 
szükség bűnbocsánatra, sőt Megváltóra 
se.) Arról beszéltek e fiatalok, hogy 
„befogadták a szívükbe Istent.” Moso-
lyoghatnánk is rajta, de inkább nagyon 
szomorú. (A gyülekezet pedig kérdés 
nélkül felvette őket.) Sajnos nem csak 
szavakról beszélek, vagy stílusról, 
kifejezési formáról. Nem. Ez egy álta-
lános tendencia, ami rossz irányba 
vezet. Három „minta” bizonyságtételt 
játszottak be a tízezernyi résztvevőnek a 
„Tovább Jézussal” első részében. Mivel 
csak az mehet tovább Jézussal, aki vele 
indult el, nem nagyon értettem, miért 
őket hallgatjuk? A harmadik fiatal meg 
sem említette Jézus nevét, ő is „csak” 
Istennel teremtett kapcsolatot... Kár. 
Így nem megy, sem az Ige szerint, sem 
a tapasztalatom szerint. Szerencsére 
csak egy pici része volt ez annak az 
evangélizációs estének, aminek a mottója 
ez volt: „Tovább Jézussal”, s a hangsúlyos 
felhívás pedig az, hogy jöjj Jézushoz, 
találkozhatsz vele ma este. Igen, még 
tart a kegyelmi idő, hangzik Jézus hívó 
szava – stadionokban, templomokban, 
imaházakban, személyes beszélgetések 
során és a lapunk hasábjain is – egészen 
addig, míg vissza nem jön Jézus. 

A jövő évi Áhítatot és az Évkönyvet 
az idén is megvásárlásra javasoljuk 
olvasóinknak (12.o.). Sajnos csak most 
tudtam meg, hogy a külföldre irányuló 
postázást pillanatnyilag nem vállalja a 
könyvesbolt. reméljük azonban, hogy 
legalább a gyülekezetekhez valahogy 
eljutnak ezek a kiadványok.  (szerk)

József Attila:
KARáCSONy
Legalább húsz fok hideg van,
szelek és emberek énekelnek,
a lombok meghaltak, de született 
    egy ember,
meleg magvető hitünkről
komolyan gondolkodnak a földek,
az uccák biztos szerelemmel
siető szíveket vezetnek,
csak a szomorú szeretet latolgatja,
hogy jó most, ahol nem vágtak ablakot,
fa nélkül is befűl az emberektől
de hová teszik majd a muskátlikat?
Fölöttünk csengőn, tisztán énekel az ég
s az újszülött rügyező ágakkal
lángot rak a fázó homlokok mögé.
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dalmán, és imádkozzon a teremtett vi-
lágért. 

2. BÉKESSÉG
És ő a mi békességünk. Mik 5:5a. 
A második adventi gyertya, a békes-

ség fontosságára hívja fel figyelmünket. 
Isten egyik legnagyobb ajándéka népe 
és a világ számára a békesség ajándéka. 
Az igazi békesség nem egy eszme vagy 
ideál, hanem egy személy, Jézus Krisz-
tus. Az általa kínált békesség, három-
dimenziós békesség. Az ember kibékül 
Istennel, önmagával és embertársaival. 
Ezt a teljes békességet hozta el a Bé-
kesség Fejedelme, amikor eljött erre a 
földre. 

Jézus Krisztus nemcsak emberré 
lenni, meghalni is kész volt azért, hogy 
a világot kibékítse Istennel. Bár már 
több mint 2000 év eltelt földre jövetele 
óta, még mindig sokan vannak olyanok, 
akik ellenségei Istennek, ellenségei 
egymásnak (gondoljunk az ukrajnai és 
a szent földi háborúkra), és sok ember 
nincs kibékülve önmagával. Ebben az 
adventben Isten arra hív minket, hogy 
béküljünk ki Vele és önmagunkkal, 
illetve, legyünk a békesség követei, 
akik segítenek másoknak az Istennel és 
egymással való kibékülésben.  

3. ÖRÖM 
Virulva virul és örvend ujjongva, 

a Libanon dicsősége adatott neki, 
Kármel és Sáron ékessége, meglátják 
ők az Úrnak dicsőségét, Istenünk 
ékességét  Ézs 35:2. 

Ebben a fejezetben Ézsaiás próféta a 
fogságból hazatért nép örömét jöven-
dölte meg. Azonban jövendölésének 
üdvtörténe-ti jelentősége is van, Krisztus 
eljövetelét és az ő dicsőséges országlását 
mutatja be. 

Advent harmadik vasárnapja, az öröm 
napja. A gyertya lángja arra emlékez-
tet minket, hogy lehet örülni, miközben 
Krisztus visszajövetelét várjuk. Ör-
vendezhetünk Isten szabadításának, az 
ő dicsősége megjelenésének, hogy az 
igazság útja örök boldogsághoz vezet. 
Azért, hogy az ő eljövetelének napja az 
öröm napja legyen számunkra, fontos, 
hogy minden nap keressük az ő közelsé-
gét, járjunk már most a szentség útján, és 
legyünk örömhordozók, olyan emberek, 
akik mivel tudjuk, hogy közel van az Úr 
visszajövetele, mindenkor örülünk és 
örömre hangolunk másokat is. 

4. HIT
Hogy a ti kipróbált hitetek, ami sok-

kal becsesebb a veszendő, de tűz által 
kipróbált aranynál, dicséretre, tisz-
tességre, és dicsőségre méltónak ta-
láltassék a Jézus Krisztus megjelenése-
kor. 1Pét 1:7. A negyedik gyertya lángja, 
a hit fontosságára tereli figyelmünket.  

mert előbbinek nagyobb esélye van az 
életben maradásra.”

Karácsony ünnepén az alapvető kér-
dés ma is: hogyan viszonyulunk a Ki-
rályhoz? Készek vagyunk-e teljesen 
átadni életünket, hogy Ő gyakorol-
hassa uralmát felettünk? Vagy pedig 
foggal-körömmel ragaszkodunk saját 
akaratunkhoz és teljességgel kizárjuk 
Krisztust az életünkből? A helyes és 
bölcs magatartás ma sem lehet más, 
mint őszinte szívvel imádni a Királyok 
Királyát.

A „bölcs” ember más úton  
megy tovább

Heródes magatartását még akár meg 
is védhetnék némelyek, azt hangoztatva, 
hogy csak azért gerjedt haragra, mert 
úgy érezhette, hogy a bölcsek túljártak 
az eszén, amikor nem mentek vissza 
hozzá, hanem más úton tértek haza. A 
valóság viszont nem az volt, hogy a böl-
csek „kijátszották” Heródest. Ők vissza 
akartak menni, hiszen nem tudhatták, 
hogy Heródes mit tervez. Komoly és fél-
reérthetetlen álombeli kijelentésre volt 
szükségük, hogy lemondjanak a Heró-
deshez való visszatérésről.

Lelki szempontból nagyon nagy je-
lentősége van a „más úton való hazaté-
résnek”. Ha valaki találkozik ugyanis 
Jézus Krisztussal és elismeri Őt élete 
Urának és Királyának, annak az em-
bernek semmiképpen sem folytatód-
hat ugyanúgy az életútja mint addig. 
A Biblia ezt az életút-változást nevezi 
megtérésnek. A megtérés által a bűnös 
ember az örök kárhozat felé vezető útról 
átlép az Isten örökkévaló országába ve-
zető útra. Ehhez viszont elengedhetet-
len a Jézus Krisztussal való személyes 
találkozás. Ő egyedül képes ugyanis 
megszabadítani a bűnös és helytelen 
útról, és áthelyezni bennünket a helyes, 
Isten szerinti útra.

Kedves Olvasó, hadd kérdezzem meg: 
milyen úton jársz és hova tart az éle-
ted? Találkoztál-e Krisztussal, és e 
találkozás eredményezett-e igazi meg-
térést az életedben? Ma is az az ember 
bölcs igazán, aki felismeri Jézusban a 
Királyt, őszinte szívvel kész egyedül 
csak Őt imádni, és megváltozott élettel 
halad tovább a mennyei dicsőségbe ve-
zető úton. Kívánom, hogy mindannyian 
bölcs emberekként ünnepeljük a kará-
csonyt!

                          Horváth Ferenc

A keresztyén gyülekezetek kezdettől 
fogva emlékeztek Krisztus dicsőséges 
visszajövetelének ígéretére. Időnként 
ünnepélyes keretek között, áhítatos lel-
külettel várták az Úr érkezését (adventus 
Domini). A katolikus egyházban, VII. 
Gergely pápa volt az, aki a 4. században 
elrendelte, hogy a karácsony előtti négy 
vasárnap adventi vasárnap legyen. A 
keleti egyházak kivételével a keresztyén 
világ ma is ebben az időszakban ünnepli 
az adventet.

Az advent megünneplésével különféle 
kegyességi szokások és hagyományok 
is kialakultak. A 19. században vált 
hagyománnyá az adventi gyertyák 
meggyújtása. Az adventi koszorúban 
általában négy gyertya látható, három lila 
(a bűnbánat színe) és egy rózsaszín (az 
öröm színe). Protestáns gyülekezetekben 
szokás az ötödik gyertya meggyújtása 
is, amely karácsonykor történik. Ennek 
a gyertyának fehér a színe.

A gyertyák megnevezése a protestáns 
hagyomány szerint: reménység, békes-
ség, öröm, hit, és szeretet. Meggyúj-
tásuk nem mindig ebben a sorrendben 
történik, azonban nem is ez a lényeg. A 
gyertyák színe és lángja a helyes adventi 
lelkületre, illetve, jellemvonásokra em-
lékeztetnek, és ösztönöznek bennünket. 
Ebben az évben a decemberi 5 ige rova-
tunkban, az adventi gyertyákhoz rendel-
hető igeverseket fogunk figyelembe ven-
ni, nem a hagyomány kedvéért, inkább 
azért, hogy a gyertyák által jelzett lelki 
tulajdonságok bennünk és közöttünk is 
megvalósuljanak: 

1. REMÉNySÉG
Ha pedig amit nem látunk, azt 

reméljük, békességes tűréssel várjuk. 
róm 8:25.

Az első adventi gyertya a reménység 
gyertyája. A Krisztust visszaváró em-
ber, szívében élő reménységgel, reálisan 
látja a világ helyzetét. Mert még életét 
megnyomorítja a betegség, háború és 
szegénység, gyakran sóhajt és együtt 
szenved a teremtett világgal. Azonban, 
mint Pál apostol, tudja, hogy ez nem a 
haldokló ember reménytelen kiáltása, 
hanem a szülő asszony vajúdása, mely-
ből egy új élet származik. Számára ez a 
reménység, nem nyugvó párna, hanem 
ösztöke. Arra ösztönzi, hogy ha nem is 
érti sokszor a körülötte történő esemé-
nyeket, legyen  türelmes, mert Isten Ura 
minden helyzetnek; legyen együtt érző 
szíve, ha teheti, könnyítsen a világ fáj-

A „bölcseK” mA is 
imádjáK A Királyt   
folytatás az 1. oldalról

              Adventi  
        GyERTyáK
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Az Úr Jézus, amikor ezen a földön járt 
és visszajöveteléről beszélt megkérdezte, 
amikor az Ember fia eljön, vajon talál-e 
hitet a földön? Ugyanis az ő eljövetelét 
megelőző időszak próbára teszi követői-
nek hitét. Péter szerint, a próbák és kísér-
tések célja, hitünk megtisztulása, azok 
mértékét és idejét Isten szabja meg. Nem 
az a legfontosabb, hogy ki kerüljünk a ke-
mencéből (mi gyakran imádságainkban 
ezt kérjük), hanem hogy megértsük Isten 
célját és akaratát. 

Ebben az adventben emlékezzünk 
arra, amit Isten cselekedett értünk. Te-
kintsünk a múltba és adjunk hálát a 
megváltásért. Nézzünk előre, és gondol-
junk arra a kegyelemre, amelyet Jézus 
Krisztus fog hozni, amikor meg jelen, 
és fogadjuk a jelent, akkor is, ha nehéz-
ségekkel és kísértésekkel van tele. Meg-
próbáltatásunk annak a jele, hogy Isten 
még dolgozik rajtunk, szívünket és hi-
tünket tisztogatja. 

5. SZERETET
Mi szeressük őt, mert ő előbb szeretett 

minket. 1Jn 4:19. 
Az ötödik, a fehér színű gyertya, Isten 

szeretetét jelképezi. Azt hirdeti, hogy 
Isten annyira szeretett minket, hogy 
egyszülött Fiát is kész volt feláldozni 
értünk. Jézus, aki Istennel egyenlő volt, 
megüresítette magát, emberé lett, felvál-
lalta nyomorúságos sorsunkat. De nem 
csak azt vállalta, hogy megszülessen a 
betlehemi jászolban; Ő engesztelő áldo-
zat lett a mi bűneinkért. 

Isten nagy szeretetének, Jézus 
földre jövetelének elsődleges célja 
a bűnös ember megmentése volt. 
Ugyanakkor Jézus azért is jött, hogy 
bővölködő életünk legyen, nemcsak 
az anyagiakban, de a lelkiekben is. Ha 
valaki megnyitja szívét előtte, belső 
nagy öröm tölti el, mint a pásztorokat 
és a bölcseket. Isten szeretete jobbá, 
szebbé, áldottabbá teszi életünket. És 
azért is szeret minket Isten, hogy mi is 
szeressük Őt és embertársainkat. Ahogy 
Krisztus által az Atya eljuttatta szeretetét 
hozzánk, embertársainkhoz általunk 
akarja eljuttatni. Olyan kegyelmes 
volt hozzánk, hogy bevont minket az 
ő szeretetének nagy drámájába. Ebben 
az adventben, egy olyan világban ahol 
annyi a gyűlölet, irigység és erőszak, 
a szeretet gyakorlása és terjesztése 
adventi és karácsonyi küldetésünk.

Gergely 
István

tana, és nem hagyná betörni a házába. 
Ezért legyetek ti is készen...!” (Mát 24, 
42-44). 

A 4. zsoltár szerzője Dávid. Többen, 
köztük Spurgeon is úgy véli, hogy a fia, 
Absolon elől menekült (zsolt 3,1), és 
mint az előző énekben is, egy nagyon 
nehéz nap végén halljuk Istennel, ma-
gával, de még ellenségeivel is „beszél-
getni.” Egy fáradt hívő ember imája ez. 
Nem kizárt az sem, hogy a pihenését 
zavaró feldúltságból, gyötrő gondja-
inak a hálójából szabadult ki – az ima 
szárnyán. Alvás, pihenés nélkül soká-
ig menekülni sem lehet. A szűnni nem 
akaró bajok, a folyton feszítő gondok és 
félelmek előbb-utóbb az éberség kárára 
lesznek. Éleslátás híján elesik a király; 
nagy kárt okozhat még másoknak is. Jól 
tudja ezt Dávid – imádkozik, pihen, vi-
gyázatos.

„Lefekszem, alszom és fölébredek, 
mert az Úr támogat engem” (zsolt 3,6). 
Dávid tudja, hogy pihenésre van szük-
sége, és tud pihenni, mert Istenében bí-
zik. Kiknek az álmatlanságára gondol 
hát az idézett mondattal? Nem a lázadó, 
életére törő Absolonéra és a csapatá-
ra, nem az üldözőinek kívánja Dávid, 
hogy „ha felindultok is, ne vétkezzetek! 
Gondolkozzatok el fekvőhelyeteken”? 
A hatalom igézetében fáradozóknak, a 
regicidiumra kész alattvalóknak kíván-
ja, hogy nyugtalanságuk, „felajzott vir-
rasztásuk” nehogy vétekbe sodorja őket, 
hanem inkább elgondolkodnának és le-
csillapodnának.

Adventi fontossággal bír tehát tudo-
másul vennünk, hogy a tanítványok 
Gecsemáné-kerti és a mi “alvásigényün-
ket” a test erőtlensége is okozza (Mát 
26,36-46). A pihenés nem haszontalan 
időtöltés. Amennyiben a Biblia-magya-
rázók feltevése helyes, és valóban a fia 
elől menekülő Dávid írta a negyedik 
zsoltárt, követésre méltó a szeretete és 
az együttérzése, amivel fekvőhelyükön 
forgolódó ellenségeire gondol. Csodál-
juk az üldözött király hitét. „Békében 
fekszem le, és el is alszom, mert csak te 
adod meg, Uram, hogy biztonságban él-
hessek!” (zsolt 4,9)

Ünnepekre készülünk. Évvégi tenni-
valóink se másokra várnak. Úgy érzed, 
hogy a terveiddel ellentétben, vagy épp, 
ahogy szeretted volna, pörögnek az ese-
mények? Felindult vagy? Beindultál? 
Vigyázz, ne vétkezz! Nézd csak, milyen 
jó tanács ez: fekve gondolkozni! Miért 
nem tudok aludni? Miben fáradtam így 
el? Mivel töltöttem az időmet?  Békében 
tudok elszenderülni? Biztonságban élek 
az Úr előtt? Készen várom Őt?

Adjunk hálát a rohanós nappalok 
utáni éjszakai csendes pihenőidőért!

                               Novák József

Füle Lajos:
VISSZAJÖN
Hóból az erdő, ködből a felhő,
hó esik, tél szele fújja…
Valaki eljött, Valaki elment,
Valaki visszajön újra!
Száll csuda híre szívből a szívbe,
kétezer év a tanúja:
Valaki eljött, Valaki elment,
Valaki visszajön újra!
Angyalok ajkán, emberek hangján
csendül a csillagos ének,
Kétezer éve mennek Elébe
boldogan, kik Neki élnek.
Ott a helyed e drága menetben,
életed KRISZTUSA vár rád.
Hagyd el a gondot, légy vele boldog,
zengje a szíved a hálát!

„Ha felindultok is, ne vétkezzetek! 
Gondolkozzatok el fekvőhelyeteken, 
és csillapodjatok le!" -zsolt 4, 5

Egyszer visszajövetelének és a világvé-
gének az idejéről és ezek jeleiről faggat-
ták Jézust a tanítványok. Máté evangéliu-
mában két fejezetet ölel fel a kérdéseikre 
adott válasz, pontosabban az, amit Jézus 
szerint tudnunk kell minderről. Fontos, 
hogy készen várjuk Őt. Már a korai ke-
resztyénség liturgiáján tükröződik a Jé-
zus szándéka szerinti vigíliás lelkiség. A 
„szent virrasztás” hangulatát és elemeit 
áthatja a megváltottak adventjének min-
dig érvényes programja: őrt állásban és 
virrasztásban várni az Urat! „Vigyázza-
tok tehát, mert nem tudjátok, hogy melyik 
órában jön el a ti Uratok! Azt pedig je-
gyezzétek meg: ha tudná a ház ura, hogy 
melyik őrváltáskor jön a tolvaj, virrasz-

Advent
Vágyom rád Uram,
Napról - napra,
Te vagy lelkem
Megtartó nyugalma.
Mint csendes víz
A közelséged,
E világi tűz
Már el nem éget.
Kioltod lángját
A bűnös indulatnak,
Igéd forrásvizét nyújtod
A reád szomjazóknak.
A testben vitézkedő vágyak
Nem húznak, nem kiabálnak,
Egyedül rád, csak rád;
Az Örök érkezőre várnak!
         Mezzei Sándor
         Dunaszerdahely, Szlovákia



5. oldal 2023. december

Készen vagy visszajövetelére?
A 10 szűz példázata Mt 25,1-13
Adventben nem csak a karácsony 

megérkezésére várunk, hanem Jézus 
Krisztus megígért visszajövetelére is. 
Ez a nehezebb. Jól tesszük, ha várjuk az 
érkező vőlegényt, mint a példázatbeli 
szüzek. Várakozásunkat, készülődésünket 
segíthetik a mennyek országáról szóló 
példázatok, melyekben készenlétre szólít 
föl a Mester, s arra tanít, hogy nem tudjuk, 
nem is tudhatjuk érkezése idejét.   

A 10 szűzről szóló példázat üzenete: 
A Jézus Krisztussal való személyes 
kapcsolat, ismeretség, közösség nélkül 
senki sem juthat az Isten országába. 
Keressük, fogadjuk szívünkbe Őt, 
mielőtt visszajön!

Ha foglalkozunk is a részletekkel, ne 
engedjük, hogy figyelmünket elvonják a 
lényegről, az üzenetről.

A példázat néhány építő eleme:
10 szűz várta a vőlegényt, ahogy mi 

is várjuk urunkat, Jézus Krisztust. 5 
bölcs, 5 balgatag. Fele hívő, fele hitetlen; 
fele templomba-járó, fele világi? Nem! 
A világ nem várja Jézust. A világ legföl-
jebb karácsonyt, a nagy vásár-(hó)napot 
várja, de nem Jézus születése ünnepét, 
s pláne nem visszajövetelét. Itt 10 temp-
lomjáróról, tíz keresztyénről van szó. 

Miben áll az öt szűz balgasága? 
Lámpát vittek, olaj nélkül. Csak a lényeg 
hiányzott. Mit ér a szép csillár, ha nincs 
az áramforráshoz kötve? A példázatban 
a meggyújtható lámpa jelentette a 
készenlétet. Amíg nappal van, nem kell 
lámpás. A 10 szűz teljesen egyformának 
tűnt – csak az éjszaka beálltával derült 
ki, hogy bizony nem egyformák. 

Kinn maradtak a menyegzőről – ha-
marosan kiderült, hogy a készületlensé-
güknek ilyen súlyos a következménye. 
Egész életen át készültek a menyegzőre, 
de valami lényegesről mégis elfeledkez-
tek. Vagyis minden látszat ellenére sem 
voltak készen.  

Hogyan lehetünk készen az Úr 
Jézus visszajövetelére? Többféle 
formában is választ ad erre a kérdésre 
Isten Igéje. Ezzel a példázattal maga a 
„vőlegény” – a vissza érkező Úr ad egy 
egyszerű, érthető választ. De mielőtt 
oda érnénk, figyeljünk meg még néhány 
szép részletet a példázatból.   

Mindannyian elaludtak (5v). A készen-
lét nem ideges, feszült várakozás, ébrenlét, 
erőlködés. Nem baj, ha éjszaka alszunk. 
(Én lefekszem és elalszom és felébredek, 
mert az Úr támogat engem. zsolt 3,6) Az 
éjszakát pihenésre kaptuk. Amikor kell, 
felébreszt az Úr („kiáltás hangzott”).

Mások helyett nem hihetünk! „Adja-
tok nekünk... menjetek inkább és vegyetek 
magatoknak...” Marasztaljuk el szívte-
lenségért a bölcseket? Inkább lássuk be, 
hogy vannak olyan személyes ügyek, 

A MEGBOCSáTáSRóL
„Viseljétek el egymást , és bocsássatok 

meg egymásnak, ha valakinek panasza 
volna valaki ellen; ahogyan az Úr is 
megbocsátott nektek, úgy tegyetek ti is.” 
Kol. 3:13.

Szükségünk van eligazításra a meg-
bocsátás kérdésében, mert mindnyájan 
voltunk már a vonal mindkét végén. A 
sértett és a sértő; a bocsánatkérő és a 
bocsánatadó helyzetét is ismerjük. És 
hát valljuk meg, nem mindig sikerült, 
mert éppen amikor gyakorolni akartuk, 
szembe jött velünk az a rossz emlék, szó 
vagy tett, amitől felforr az ember vére, és 
úgy keresztül ment rajtunk a harag, mint 
egy úthenger. Nem érkeztünk célba, nem 
sikerült a szemébe nézni és megölelni, 
nem sikerült homokba írni, nem volt mit 
elvigyen a szél... 

A biblia szerint a megbocsátás egy 
döntés, amellyel felszabadítasz egy sze-
mélyt, de főleg önmagadat az alól a rossz 
alól, amit elkövetett ellened jogtalanul. A 
megbocsátás legerősebb formája az egy-
oldalú megbocsátás, amikor megbocsá-
tasz annak, aki nem kért bocsánatot.

Egy csomó embert túszul ejt az 
a gondolat, hogy „megbocsátok, ha 
bocsánatot kér.” De ha soha nem 
kér bocsánatot? Hordozod tovább a 
keserűséget és a haragot? Nem olyan ez, 
mintha meginnál egy pohár mérget, majd 
azt várnád, hogy valaki más essen össze? 
A helyzet az, hogy a harag és a keserűség 
a lélek mérge. Szabadulj meg tőle még 
az ünnepek előtt! Hamarosan összejön 
a család, pár napig együtt lesztek. De jó 
lenne Isten békességében együtt lenni.

Haragudni természetes. Megbocsátani 
természetfeletti. Keress lehetőséget 
ezekben a napokban belépni Isten 
tróntermébe, és elbeszélgetni vele erről: 
- Uram, honnan volt erőd azt mondani 
a kereszten borzalmas kínok között, 
„Atyám, bocsáss meg nékik, mert 
nem tudják mit cselekesznek?” Pedig a 
kereszt alatt tudtommal senki nem volt, 
aki bocsánatot kért volna tőled.

Vajon mit válaszolna a Megváltó egy 
ilyen kérdésre? Talán ezt: - Neked adtam 
a beszédemet és a Lelkemet, hogy 
benned is az az indulat működjön, mint 
bennem. Én Istenként megüresítettem 
magam, szolgai formát vettem fel, ember 
lettem, mint te, megaláztam magam és 
engedelmes voltam a kereszthalálig, 
hogy megbocsáthassak neked. Most 
rajtad a sor, hogy megbocsáss és 
elengedd a tartozását. Ha engem követsz, 
nem lesz nehéz.
                               Lukács János

várlAK
A rügyfakadás időszakában,
az új levélben
Téged látlak: 
- Várlak!
A forró nyári napsugárban,
érett kalászban,
Téged látlak: 
- Várlak
A tél csillámló hópelyheiben,
ádvent csendjében
jöveteled várom, s kiáltom:
- Jövel Uram Jézus!
           Herjeczki Lídia (1982)

amelyekben nem tudunk egymásnak 
segíteni – pl. nem hihet a férj a feleség 
helyett, a szülő a gyermek helyett vagy 
fordítva stb. 

A vőlegény megérkezett; akik készen 
voltak, bementek vele a menyegzőbe, 
majd bezárták az ajtót (10v). Nem szól-
tak a másik öt érdekében a bölcsek? Nem 
kérték a vőlegényt, hogy várjon még a 
másik ötre? Nem. Ilyen személyes ügyek-
ben mások helyett nem dönthetünk.

Mi lett az 5 bolond sorsa? Visszaér-
keztek. Ott volt már az olaj a lámpásuk-
ban, mint amazoknak. zörgettek, s akkor 
derült ki, hogy mi volt az igazi különbség 
a két csoport között. Itt ér el a példázat 
a csúcsra. A vőlegény, illetve most már 
tudjuk: a mennyek országának a Kirá-
lya, az Úr Jézus azt mondja: „Bizony 
mondom nektek, nem ismerlek titeket.” 
Vagyis: Ahogy a van olaj vagy nincs olaj 
a lámpában megmutatja a felkészültséget 
vagy annak hiányát, ugyanúgy a Jézus 
Krisztussal való személyes ismeretség 
vagy annak hiánya jelenti a mi felkészült-
ségünket vagy készületlenségünket Jézus 
Krisztus visszajövetelére. 

Jézus visszajön! Országába fogadja 
és viszi azokat, akik Őt hittel elfogadták, 
akik bűneik bocsánatát elnyerték, de 
kint maradnak azok, akiket nem ismer, 
akik nem ismerik Őt, mert nem fogadták 
hittel szívükbe az Üdvözítőt. 

A nem ismerlek titeket nem azt jelenti, 
hogy nem vagyok templomba járó, 
nem vagyok baptista, református vagy 
pünkösdista! Személyes kapcsolatról 
van itt szó: a Jézus Krisztussal, az értem 
életét is feláldozó Üdvözítővel való 
személyes kapcsolatról van szó.  

Ne várd Jézus visszajövetelét anélkül, 
hogy személyesen ismernéd Őt! Ő hív, 
keres, elfogad ma is mindenkit. Ma még 
hív (több helyen is, pl. zsid 4,7).

Mielőtt beteljesedne az advent, fogadd 
szívedbe Jézus Krisztust, az Üdvözítőt! 
Ha már befogadtad, nagyszerű! Aki vele 
éli életét most, az az Isten országában is 
ott lesz Vele, örökké.

                          Herjeczki Géza 
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tett. Ezt követőleg, lelkipásztorunk ke-
zébe véve Dominiket, imádkozott érte 
és áldást mondott fölötte. A bemutatás 
végén gyülekezetünk énekkara is ál-
dást kívánt Dominik életére a jól ismert 
ének, az Áldjad meg soraival. 

A köszöntések alatt Éva nagymama, 
Noémi nagynéni, valamint a jövendő 
barátai, a gyülekezetünk gyermek-cso-
portja köszöntötte Dominiket, átadva 
neki egy Bibliát, majd egy remek videó-
összefoglalást is megnézhettünk Domi-
nik eddigi életéről. A köszöntések végén 

a Csercsa és Kürti család több helyről 
összeverődött tagjai elénekelték az Áld-
jon meg téged az Úr című éneket. 

Hisszük, hogy Dominik Isten ajándé-
ka a családjának és a gyülekezetünknek 
is, és ahogy nevének az a jelentése, hogy 
az Úrhoz tartozó, úgy legyen Ő egész 
életében Istenhez tartozó, Istenbe ka-
paszkodó és Isten dicsőségére élő gyer-
mek, ifjú és férfiú!

                                 Püsök Dániel

Fiú adatott nekünk
Karácsony közeledtével - amikor a FIÚ 

eljöttére emlékezünk - lelkesen osztjuk 
meg testvéreinkkel azt az örömünket, 
hogy ebben az évben nekünk, a Torontói 
Magyar Baptista Gyülekezetnek is 
adatott egy kisfiú Csercsa Dominik 
személyében. Igaz, csak közvetetten a 
miénk, mert szüleinek, Csercsa Tamás 
és Bernadett testvéreinknek adatott ő, 
azonban velük osztozva örömükben, 
egy kicsit mi is magunkénak érezzük az 
újszülöttet. 

Dominik, 2023. június 22-én érkezett 
világunkba, szülei, testvére, nagyszülei, 
rokonsága és gyülekezetünk örömére. 
Szülei imádkozva várták születését, 
Ádám pedig, a nagytesó, nagylelkűen 
osztotta meg vele az addig kizárólag 
neki járó figyelmet, kényeztetést és 
szeretetet.  

A gyermekbemutatási istentiszteletre 
2023. szeptember 10-én került sor a gyü-
lekezetünkben. Különleges kiváltság-
ként éltük meg, hogy az ünnepen részt 
vehettek Erdélyből a Kürti nagyszülők 
is, a közösségünkhöz tartozó Csercsa 
nagyszülők mellett. Az Igét Püsök Dáni-
el, gyülekezetünk lelkipásztora hirdette 
a 127. zsoltár alapján, kiemelve azokat 
az örömöket és felelősségeket, amit egy 
gyermek születése hoz egy család éle-
tébe. Az igehirdetés után a gyermek-
bemutatási aktus következett, aminek 
keretében a szülők, Tamás és Bernadett 
mindenki előtt fogadalmat tettek arról, 
hogy Isten félelmében fogják nevelni 
kisfiúkat, majd imádságban kérték eh-
hez Isten segítségét, amit nagytestvére, 
Ádám, és a nagyszülők imádsága köve-

MELBOURNE
Jelentkezés a Dél Keresztje alól
Megrendült szívvel, de Istenünk 

akaratában teljesen megnyugodva 
fogadtuk a szomorú hírt, hogy Szűcs 
Erzsébet testvérnőnk 2023. május 
1-én e földi létből az Úrhoz költözött. 
Testvérnőnk 88 éves korában, egy 
sokféle betegséggel megpróbált életből 
költözött el az örökkévaló hazába. A 
gyászistentisztelet május 9-én volt 
megtartva a Tobin Brothers Currents of 
Life Kápolnában. Elhunyt testvérnőnk 
jelenlévő özvegye – Szűcs Jenő korábbi 
gyülekezetvezető és diakónus, – a 
végtisztességet nyilvánító ismerősök 
és gyülekezeti tagok számára Horváth 
Ferenc lelkipásztor hirdette a vigasztalás 
igéit, a kápolnában és a Springvale-i 
Botanikus temető nyitott sírjánál 
egyaránt. Isten igéje a zsolt 90,10;12 és 
a zsolt 91,14-16 alapján a bölcs szívvel 
megélt Istenben hívő életre irányította 
figyelmünket. A nyitott sírnál pedig a 
feltámadás tényéről és a Megváltóval 
való végső találkozás bizonyosságáról 
szólt a rövid igei üzenet.

Szűcs Erzsébet életrajza
Elhunyt testvérnőnk életrajzát Sebes-

tyén György gyülekezetvezető állította 
össze és ismertette a gyászoló gyüleke-
zettel. Ezt adjuk most közre az alábbi-
akban:

„Szűcs Jenőné Erzsébet, leánykori 
nevén Juhász Erzsébet 1934. szeptem-
ber 3-án született Aradon, Erdélyben, 
Romániában. Édesapja katolikus volt, 
Juhász Mihály, édesanyja, Erzsébet, 
pedig református vallású. Másfél évvel 
idősebb Misike bátyja és Erzsike a refor-
mátus egyházban voltak megkeresztelve. 
Kisgyermekként itt kezdte el a hitbéli 
növekedését. Ezt később az apai rész-
ről való nagyszülők folytatták, főleg a 
nagyapa, aki Isten iránti ígérete szerint 
felnőttkeresztséggel csatlakozott egy vi-
déki baptista hitközösséghez. A nagyapa 
az olasz fronton való első világháborús 
túlélésért volt hálás Istennek. 

A kis Erzsikének boldog gyermekko-
ra volt, így vallotta. Viszont hamarosan 
két tragédia történt, kitört a második vi-
lágháború, és még mélyebb és nagyobb, 
gránátrobbanásban elvesztette a 9 és fél 
éves bátyját. Ezután ő és a család, mint 
Európa nagy része, át kellett élje a há-
ború következményeit. A következmények 
közé tartozott Erdélyben és Romániá-
ban a kommunista elvek szerinti átala-
kulás, a magántulajdon elkobzása, a hit 
megtagadása és a magyarság, magyar 
kultúra részbeni elfojtása. Mi, fiatalabb 
nemzedék, csak részben, a történelem-
könyvekből és a szüleinktől értesültünk 

TORONTO

KARáCSONyI LáTOMáS
Álmodtam az egyik éjjel
Csodaszépet, fényeset.
Valahol a mezőn jártam,
S hallottam szép éneket.

Gyorsan felnéztem az égre,
S képzeljétek mit látok –
Trombitával a kezükben
Szállnak a kis angyalok.

Izgalmamban kiáltottam
Amilyen nagyot csak bírtam.
Hová szálltok kis angyalok
Vigyetek el engemet,
Tanítsátok meg velem is
E gyönyörű éneket.

Ide jöttünk ti hozzátok
Ne féljetek gyerekek,
Megszületett a Úr Jézus,
Örvendezzen szívetek.
          Herjeczki Lídia (1963)
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mindezekről, de 
Erzsike néni és 
nemzedéke átélte 
ezt a valóságban. 
Átélni, hogy egy 
tisztességesen dol-
gozó családnak, 
v á l l a l k o z ó n a k , 
gazdaembernek el-
kobozzák az üzlet-
helyiségét, földjét, 
gazdasági felsze-
relését, megszün-
tessék a keresztyén iskolákat, eltöröljék a 
szólásszabadságot és elfojtsák a nemzeti 
kultúra szabadságát... kegyetlen, ember-
telen és lehangoló volt. Csakis Isten az, 
aki erőt ad minden helyzetben, és Ő elég, 
hogy pótoljon minden veszteséget. 

A növekvő Erzsébet 1949 szeptem-
berében, 15 évesen részesült bibliai 
felnőttkeresztségben az aradi baptista 
gyülekezetben, ami nagy boldogságot és 
megnyugvást szerzett neki. Hamarosan 
bekerült az énekkarba is, és részt vett a 
gyülekezet életében, lelkileg fejlődve. 

Még nem tudta, hogy az élet milyen 
és mennyi próbát tartogat számára, 
de bizonysága szerint példát látott az 
édesapjában is, aki zúgolódás nélkül tűrte 
az államosítás általi teljes lenullázást, 
a sokévi munkája eredményének 
elkobzását. Nagyszülei és édesapja, 
különösen a nagyapa imádkoztak a 
mindennapi kenyérért, hitért, erőért 
és békességért. Nagyon értékelte a 
gyülekezeti életet, amely szépen is 
fejlődött, különlegesen Megyesi József 
lelkipásztor által. Viszont a tanítóképző 
elvégzése után Simonyifalvára kapott 
elhelyezést, és az akkori közlekedés 
nehézségei miatt már csak ritkán 
látogathatta az aradi hitközösségét.

Erzsébet életének a következő legfon-
tosabb eseménye a házasság volt. 20 
évesen, 1954-ben Istenünk egy hívő fia-
talemberrel ajándékozta meg – Szűcs Je-
nővel Bánságból, a Temesvárhoz közeli 
Gertenyesről. Menyegzőjük Aradon volt 
megtartva Megyesi József lelkipásztor 
által. Házasságuk után erre a vidékre 
költöztek, Erzsébet férjének, Jenőnek itt 
volt munkája, és mindketten szerették 
környezetüket. Környezetükben termé-
szetesen a legfontosabb a gertenyesi 
gyülekezet volt, amely valójában a nagy 
és számos Szűcs családból állt. 

Erzsébet könnyen beilleszkedett, 
elmondása szerint fiatalok és jókedvűek 
voltak. A gyülekezetvezető ebben az 
időszakban Szűcs Benjámin, Arad és 
Temesvár kerületi lelkipásztora pedig 
továbbra is Megyesi József volt.

Az új Szűcs házaspár házat is épített, 
és mi több, közös erővel imaházat is 
1959-ben. Jenő édesapja ajándékozta a 

földet, az imaház épületét és telkét ők a 
gyülekezetnek ajándékozták. Mivel Jenő 
több mint megbízhatónak találtatott mint 
főkönyvelő, 9 év többszörös munkahely-
csere és költözés után végül is 1963-ban 
Aradon kötöttek ki. Ez évek során Erzsé-
bet is már könyvelői tisztséget töltött be. 
Gyorsan be is épültek az aradi baptista 
gyülekezetbe, énekkarba mindketten, 
emellett Jenő hegedült a vonósban, Er-
zsébet pedig diszkréten, a tiltás ellenére 
vasárnapi iskolában tanított. A kommu-
nista rendszer részéről zaklatásban is 
volt részük, főleg Jenőnek, aki nagy be-
osztásban dolgozott. De Krisztust nem 
szégyellték, hanem megvallották, a nyo-
másnak a párt részéről nem engedtek. 

Három évet élt így Aradon Jenő és 
Erzsébet, de dolgaik úgy alakultak, 
hogy majd Nagyváradon folytatták 
életüket. Szépen és könnyen letelepedtek, 
mindketten új munkát kaptak, saját 
lakrészt is vásároltak. Örömmel vettek 
részt a nagyváradi gyülekezeti életben, 
szolgálatban. Erzsébet szerint is 5 szép 
évük következett, annak ellenére, hogy 
a kommunista gazdaság megszorító 
intézkedéseket hozott be.

Ha 2 vagy 3 fejezetre kellene felosztani 
Erzsike néni életét, az ezután következő 
időszak mindenképpen egy külön 
fejezetet érdemel. 1978-ban, 44 évesen 
enyhe betegségét egy hanyag műtéttel 
tetőzték, ami majdnem az életébe került. 
De Isten küldött neki egy igazi, komoly 
és odaadó orvost, aki újraműtötte, 
majd a Jóistenre bízta őt. Kimagasló 
tapasztalata volt a hosszú szenvedés 
és gyógyulás időszakában (1 év). Az 
Úr Jézushoz kiáltott, aki fényességben 
megjelent neki, bátorítva Erzsébetet. 
Öröm és hála töltötte be őket. De a 
veszély még nem múlt el, rákot gyanítva 
újabb műtét következett. Erzsébetet 
betegnyugdíjazták. Ez még távolról sem 
volt minden, 1981-ben el kellett távolítani 
az egyik veséjét.

Hűséges és odaadó orvosa viszont 
Erzsébet férjének, Jenőnek sorsdöntő 
tanácsot adott: felesége egészségügyi 
állapota miatt jobb, ha elhagyják 
Romániát. Roppant nagy döntés volt 
ez, nagy kockázattal járt, csak az tudja 
igazán, aki ezt a lépést megtette. Jenő, 
mint szerető férj, bár elismert szakmával 
és tekintéllyel rendelkezett, saját házzal 
Nagyváradon, mégis meglépte ezt a 
lépést. Mint minden azelőtti és azutáni 
döntésüket, ezt is komoly imában Isten elé 
hozták, és Isten újból és újból válaszolt 
igéjéből, pontosan és világosan.

Sok viszontagság után, Jugoszlávián és 
Ausztrián keresztül, Isten gondviselésének 
csodáját átélve Ausztráliába érkeztek. 
1983-at írtak, Erzsébet ekkor 49 éves 
volt. Nem egy leányálom új életet kezdeni 
betegnyugdíjas állapotban. De Isten 

hatalmasabb a mi gyengeségeinknél, és 
a mi erőtlenségünk közepette mutatkozik 
meg ereje és gondviselése. 

Újabb fejezet, fontos rész tehát. Új élet 
kezdete Ausztráliában. Isten szeretettel 
telt, hívő atyafiakat küldött számukra, 
említésre méltó elsősorban Katona Lajos 
és családja, Balla Mária és családja, 
de a melbourne-i magyar baptista 
gyülekezeten kívül Isten még ismeretlen 
személyeket is felhasznált arra, hogy 
támogatást nyújtsanak.

Erzsike néni próbái nem maradtak 
Európában. Hamarosan csak Isten 
kegyelméből vészelt át egy tüdőembóliát. 
De Isten újra igével bátorította, hogy 
nem hagyja el. Nemcsak meggyógyította, 
de anyagilag is megáldotta őket, otthont 
vásároltak, és a gyülekezetben is otthonra 
találtak. 

Sajnos a tödőembólia még nem az 
utolsó betegsége volt Erzsike néninek. 
Rákos daganat eltávolítása volt a 
következő műtét, majd a kemény 
kemoterápiára is erőt adott az Úr. Újabb 
műtét következett, amikor belső vérzés 
miatt szinte elveszítették őt az orvosok, 
csak Jenő bácsi erélyes fellépésére 
fedezték fel. 

Röviden lehetetlen leírni Erzsike 
néni kisebb egészségügyi gondjait, és 
hogy milyen hittel és Isten ígéretébe 
kapaszkodva vészelték át azokat. 
Közben, amikor már egészségesebb 
volt, Jenővel mindketten dolgoztak  – 
munkájukért alkalmazójuk hálás volt –, 
mindkét irányból meg volt becsülve a 
munkakapcsolatuk.

Roppant vendégszerető és másokért ál-
dozatokat hozó volt, férjével együtt –, ezt 
én és a családom nevében bizonyíthatom. 
A Jóisten fizesse vissza jóságukat – sok 
látogatót otthonukba fogadtak, több hét-
re is, nemcsak ismerősöket, de ismeretle-
neket is. Erzsike néni kedvelt lett, és híres 
volt a dobostortájáról, az almás sütemé-
nyéről és a rigójancsijáról. 

Azt remélnénk, hogy több egészségügyi 
gondja nem volt, de hozzá kell tennünk 
még egy csípőtörést is, amivel kétszer 
műtötték, volt egy epeműtétje is, amikor 
újból lemondott róla az orvos, és később 
elmondta feleségemnek, Katinak, „hogy 
itt egy csoda történt” – ez volt bejegyezve 
az orvosi jelentésbe.

Erzsike néni szép kort kapott 
Istentől ajándékba, 88 évet. Hitben 
növekvő, próbákban kitartó, hűséges 
feleség, munkájában pontos asszony 
volt. Megbízható volt többek között 
a gyülekezetben is, ahol pénzügyi 
munkát, felelősséget is vállalt. Hálás 
is volt életéért, Isten vezetéséért és 
gondviseléséért. Hisszük, hogy jutalmát 
megkapja Istentől az Úr Jézus Krisztusba 
vette hitéért.”

                        Horváth Ferenc lp.
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“Was it not incredible as people were 
flooding down as Will was presenting the 
Gospel?” said Szilágyi. “The sincerity 
and passion, you could really hear the 
heartbeat of Jesus, the words of Jesus, 
the love of Jesus...

Sometimes it is difficult for me to speak 
because of all the emotions and how 
great it was to see these people having 
their eyes open and basically thirsting 
and drinking the words that Will was 
speaking. When the time came for the 

invitation, they could hardly wait. They 
were flooding down. They were running 
down. … It was a night to remember.”

After giving an invitation to receive 
Christ to more than 8,000 in attendance, 
Will Graham prayed with those who 
streamed forward to respond.

Many gave their hearts to Jesus Christ 
after Will Graham shared a Gospel 

message. “Sin has a root in our hearts. 
We have to deal with it, but there's no 
way for us to change it,” Graham said. 
“That's why we need Christ. That's why 

Jesus died on the cross." 

https://www.facebook.com/
WillGraham4 
https://www.billygraham.org/

WILL GRAHAM SHARES 
GOSPEL AT ‘INCREDIBLE’ 

500-yEAR HUNGARy 
CELEBRATION

By Erik Ogren • November 20, 2023

At Budapest’s Papp László Sport Arena 
on Sunday, Will Graham joined Dr. Béla 
Szilágyi, president of Hungarian Baptist 
Aid, to thank God for what He has done 

in this European nation.

A massive celebration was held in 
Budapest’s Papp László Sport Arena 
on Sunday (November 19), to officially 
commemorate the 500th anniversary of 
a key event that paved the way for the 
spread of Christianity in Hungary.

As part of the festivities, Evangelist 
Will Graham was asked to give a 
Gospel-focused message to more than 
8,000 in attendance.

For followers of Jesus Christ in 
central Europe, the date 1523 carries a 
significant meaning. That was the year 
that the first pastors of the Anabaptist 
faith—the theological ancestors of 
modern-day Baptists—arrived in 
southern Hungary. Throughout Europe, 
these Christians gave their lives for 
their theological convictions. Some—
including Dr. Balthasar Hubmayer, a 
well-known Anabaptist leader who was 
a contemporary of Martin Luther and 
John Calvin—were burned at the stake.

Josh Havens of The Afters leads youth 
in Budapest in worshipping God.

Organizers of the celebration 
encouraged believers to bring their 
friends and family who did not know 

Jesus Christ, and Graham preached 
a message about His death and 
resurrection.

“Sin may be fun for a while, but 
it doesn’t last. It wears off. It causes 
you harm. It damages you physically, 
psychologically, emotionally, and 
spiritually. Sin will destroy you,” 
Graham said. “That’s why we need 
Christ. That’s why Jesus died on the 
cross."

“Some of you are desperate for hope. 
I’m here to tell you—there’s hope at the 
foot of the cross.”

When Graham gave the invitation 
for people to respond in repentance and 
faith, the first group to come forward 
was made up of several teenage girls, 
holding each other’s hands as they 
rushed to the front. They were followed 
by hundreds more, young and old.

Afterward, Anna* shared through 
an interpreter that she came forward 
to accept Jesus Christ as her personal 
Savior. “She was really touched when 
Graham was talking about sin,” the 
interpreter said. “She felt sinful herself. 
She felt that she should come to the 
front. She also felt that her sins were 
forgiven.”

Another of the girls joined into the 
conversation, with the interpreter 
relaying: “She has just admitted that she 
was harmful for a lot of people, but she 
knows now that she has a new chance 
[with Jesus] and it will be different.”

At the end of the evening, one of the 
happiest men in the whole arena was Dr. 
Béla Szilágyi, president of Hungarian 
Baptist Aid, who had served as Graham’s 
interpreter at the event. He had a front-
row seat to watch as so many placed 
their eternal hope in Christ.

©2023 Billy Graham Evangelistic 
Association. Used with permission.  

All rights reserved.

https://www.facebook.com/WillGraham4
https://www.facebook.com/WillGraham4
https://www.billygraham.org/
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BAPTISTA-500 JUBILEUMI 
EVANGÉLIZáCIó

2023. november 19.

Jelentős mérföldkőhöz érkeztek a 
Kárpát-medencében élő baptisták, 
ugyanis 500 éve érkeztek hazánkba 
az első baptista elveket hirdető 
reformátorok. Erre emlékeztünk egy 
országos evangelizáció keretében a 
Budapest Sportarénában, ahol közel 
tízezer, Kárpát-Pannon-Medencében és 
vonzáskörzetében élő baptista vett részt, 
barátaival, családtagjaival és meghívott 
érdeklődővel az ünnepi alkalmon. 

Az evangelizáció fő igehirdetője 
Will Graham evangélista - Billy 
Graham unokája - volt, aki nagy erővel 
közvetítette Isten üzenetét a "Tékozló 
Fiú" története alapján. A döntésre hívás 
nyomán közel 800 istenkereső jött előre 
a színpad elé és mondta el a "megtérők 
imáját", köztük egyik fiam is. 

Hisszük, hogy sokan őszinte szívvel, 
komoly elhatározással mondtak "Igent" 
Krisztus követésére és a mellette 
való tanúskodásra. Szívből kívánjuk, 
hogy sokak számára igazzá váljon az 
evangelizáció jelmondata: "Tovább 
Jézussal!"

Megrendítő volt az a drámai 
jelenet az igehirdetés előtt, amelyben 
megelevenedett Dr. Hubmayer Baltazár 
anabaptista hittudós reformátor alakja, 
aki Svájcból tömegesen elűzött hívei 
élén menekült Közép-Európába, 
vallásszabadságot remélve a morva 
husziták földjén. I. Habsburg Ferdinánd 
osztrák uralkodó azonban halálra ítélte 
és Bécs főterén 1528-ban máglyán 
elégettette, feleségét pedig a Duna 
vizébe fojttatta. A bátor anabaptista 
reformátor hívei közül számosan 
Felső-Magyarországon és Erdélyben 
telepedtek le, - akiket a magyar baptisták 
a hitvalló keresztséget hirdető tanításuk 
miatt, - egyik előhírnökeiként tartanak 
számon.

Nagyszerű volt az 500 fős szimfonikus 
zenekar és ifjúsági kórus lélekemelő 
szolgálata, valamint az erdélyi fiatalok 
dicsőítő együttesének és az Amerikából 

adta Magyarországnak a Szent Koronát 
1977-ben.

A mélyen hívő, baptista Carter 
házaspár az elnöki mandátum lejárta 
után is rendkívül tevékeny életet élt mind 
társadalmilag, mind gyülekezetileg. 
A Fehér Ház után visszaköltöztek 
szülővárosukba, a georgiai Plainsbe, 
ahol a Maranatha Baptist Churchben 
tevékenykedtek. A korábbi elnök 
népszerű volt mint vasárnapi iskolai 
tanító, rosalynn pedig diakónusként 
szolgált. 1982-ben létrehozták a Carter 
Centert.

1996-ban a Magyarországi Baptista 
Egyház akkori elnöke, dr. Almási Mihály 
meghívására részt vettek és szolgáltak a 
Szigetszentmiklósi Baptista Gyülekezet 
imaházavatásán. A város 1996. augusztus 
20-án díszpolgári címmel ajándékozta 
meg Jimmy Cartert. Ekkor tekintették 
meg a Parlament épületében a kiállított 
Szent Koronát is. De humanitárius 
küldetésben is jártak hazánkban a 
Habitat for Humanity önkénteseiként. 
1996-ban Jimmy Carter vezetésével 
több száz amerikai és magyar önkéntes 
épített fel csupán két hét leforgása alatt 
tíz házat Vácon. Ezzel a projekttel indult 
el a Habitat Magyarország munkája. 
rosalynn és Jimmy évtizedekig voltak 
a Habitat for Humanity önkéntesei, és 
éves építési projektet hoztak létre, hogy 
megfizethető lakhatást biztosítsanak az 
Egyesült Államokban és nemzetközi 
szinten. 1999-ben rosalynn férjével 
együtt megkapta az USA-ban az 
Elnöki Szabadságérmet. „Rosalynn 
mindenben egyenrangú partnerem volt. 
Bölcs útmutatást és bátorítást kaptam 
tőle, amikor szükségem volt rá. Amíg 
Rosalynn élt, mindig tudtam, hogy 
valaki szeret és támogat” – nyilatkozta 
Jimmy Carter.

2023. november 19-én Ura így szólt 
szolgálóleányához: „Jól van, jó és hű 
szolgám, a kevésen hű voltál, sokat 
bízok rád ezután, jöjj, és osztozz urad 
örömében!” (Mt 25,21)

Temetésén férje is ott volt, aki maga is 
hospice gondozásban van. A jelenlegi és 
a ma is élő korábbi first lady-k, valamint 
az elnök és az egyik korábbi elnök is 
részt vett a Metodista egyház rendtartása 
szerinti gyászistentiszteleten. A 
megemlékezések sorát közös és 
karénekek, valamint a dédunokái által 
felolvasott igeversek tették változatossá. 
Az egyik ilyen igevers a Filippi 4,13 
volt, rosalynn kedves verse: „Mindenre 
van erőm a Krisztusban, aki engem 
megerősít.”

Emléke áldott!
                             www.baptist.hu 

érkezett The Afters zenei csoportnak a 
lelkesítő előadása. 

Az alkalom nemzetközi és felekezetkö-
zi jelentőségét az is jelezte, hogy az 
első sorokban ott ültek a földkerekség 
valamennyi nemzetét magába foglaló 
Baptista Világszövetség és az Európai 
Baptista Szövetség vezetői, valamint a 
hazai protestáns egyházak első számú 
vezetői, sőt hazánk kormányának 
képviselői is... 

Soli Deo Gloria! Immánuel! Velünk 
az Isten!

                    Dr. Mészáros Kálmán

Eleanor Rosalynn Carter 
(1927–2023) 

November 19-én, 96 éves korában el-
hunyt Rosalynn Carter, Jimmy Carter 
felesége. Az Egyesült Államok egykori 
first ladyjét békességben, családja köré-
ben érte a hazahívó szó.

rosalynn a georgiai Plainsben 
született 1927-ben. Szegény családban 
nőtt fel.

77 évvel ezelőtt, 1946-ban házasodtak 
össze férjével, aki az USA 39. elnöke 
volt 1977 és 1981 közt. Négy gyermekük 
született.

A most 99 éves Jimmy Carter volt az, 
aki Billy Graham közbenjárására vissza-
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útja, amelyben keresztyén tapasztalatait 
ismerteti, valószínűleg Bunyan saját 
élményei alapján íródott. A zarándok 
útját a mai napig több mint 100 nyelvre 
fordították le, és második helyen áll a 
Biblia után. Bunyan 1688-ban Londonba 
utazva megfázott és ennek következtében 
halt meg. A sírja Londonban, a Bunhill 
Fields temetőben található. 

Marosi Nagy Lajos
Baptista Lexikon, Budapest, 2022.

A Baptista Történelmi Emlékpark 6. 
személyisége: JOHN BUNyAN 

Bunyan János (1628-1688) angol író, 
bedfordi baptista prédikátor, az angol 
baptizmus kiemelkedő alakja. Apja 
mesterségét követve üstfoltozó lett, 
majd 1644-1647 között a parlamenti 
hadseregben szolgált. 1653 táján jutott 
megtérésre, miután fokozatosan tudatára 
ébredt, hogy mennyire nem a Biblia 
szerint él. Hosszas szellemi gyötrődés 
után megtért, és lelkes, tántoríthatatlan 
hívővé vált.

1653-ban bemerítkezett a Great Ouse 
folyóban Andrew Gifford >partikuláris 
baptista lelkipásztor által. 1655-
ben kezdett el prédikálni, és ebben 
kezdettől fogva sikeres volt, de folytatta 
üstfoltozó mesterségét is. 1658-ban 
Bunyant megvádolták engedély nélküli 
prédikálással. Ekkor három hónapra 
ítélték, de ennek ellenére tovább 
folytatta az igehirdetést. Végül 1660 
novemberében bebörtönözték, és mivel 
megszegte azt a rendeletet is, hogy a 
nyilvános istentiszteleteken az anglikán 
egyház liturgiáját kell olvasni, büntetését 
12 évre hosszabbították meg. Tizenkét 
éves börtönbüntetése idején rendkívül 
sokat olvasott, és megírta néhány híres 
művét, köztük a "Bővölködő kegyelem 
a legnagyobb bűnösnek" című könyvét. 
Börtönében írta meg 1678-ban a 
legfontosabb irodalmi művét, a The 
Pilgrim' s Progress (A zarándok útja 
a jelenvaló világból az eljövendőbe) 
című híres allegorikus regényét. A 
könyvben elbeszéli "Keresztyén nehéz 
útját" a "Csüggedés mocsarán" a "Halál 
árnyékának völgyén", a "Hiúság vásárán" 
át a "Mennyei városba". A zarándok 

Részletek John Bunyan: 
Bővölködő kegyelem c. könyvéből

BUNyAN JáNOS A FOGSáGáRóL

Miután már hosszú időn át Krisztus 
dicsőséges evangéliumának a hitvallója 
voltam, és már mintegy öt év óta 
hirdettem is azt, egyszerre letartóztattak 
e jó embereknek egyik összejövetelén, 
ahol azon a napon prédikálnom kellett 
volna, ha nem zavarnak meg. Magukkal 
vittek a törvényszék elé, amely, bár 
ígéretet tettem, hogy a legközelebbi 
tárgyaláson meg fogok jelenni, ott tartott, 
mert nem vállaltam azt a kötelezettséget, 
hogy többé nem prédikálok a népnek.

A tárgyaláson, melyen lázítással 
és meg nem engedett összejövetelek 
tartásával vádoltak, s avval, hogy az 
angol nemzeti egyház istentiszteleti 
rendjéhez nem alkalmazkodom, a 
bírák megbeszélése után örökké tartó 
száműzetésre ítéltek engem, mint 
olyat, aki nem hajlandó alkalmazkodni. 
Így aztán újra a tömlöctartó kezébe 
kerültem, a börtön lett otthonom, és itt 
töltöttem teljes tizenkét évet, várván azt, 
hogy meglássam, mit tehetnek ezek az 
emberek velem Isten engedelmével.

A kegyelem által nagy békességgel 
viseltem ezt a sorsot, de szívemet sokszor 
nagy fájdalmak járták át, amelyek 
részben az Úrtól, részben a Sátántól, 
részben pedig saját romlottságomból 
származtak. Mindezekből, dicsőség 
legyen érte a Jézus Krisztusnak, egyebek 
közt nagy meggyőződést, tanulságot 
és értelmet nyertem, amelyekről csak 
egyet-kettőt érintek néhány szóval, hogy 
az a hívőket Isten magasztalására és arra 
indítsa, hogy imádkozzanak érettem. 
Egyben az is célom, hogy bátorítsak 
mindenkit, aki netalán ilyen helyzetbe 
kerülne, hogy ne féljen attól, amit 
emberek tehetnek vele.

Soha életemben nem nyertem oly mély 
betekintést Isten Igéjébe, mint most: 
azok az igék, amelyekben korábban 
semmit nem láttam, ebben a helyzetben 
és állapotban felragyogtak előttem; 
Jézus Krisztus sem volt soha igazibb és 
nyilvánvalóbb, mint most: valóban, itt 
láttam és éreztem Őt. Ez az ige: "Mert 

nem mesterkélt meséket ismertettünk 
meg veletek" (2Pt 1,16) és hogy "Isten 
feltámasztotta Krisztust a halálból, 
hogy a ti hitetek és reménységetek 
Istenben legyen", ezek áldott igék voltak 
fogságom idején.

Ebben a helyzetben ez a három-négy 
szentírási hely is nagy felüdülésemre 
szolgált: János 14,1-4; János 16,33; 
Kolossé 3,3-4; zsidók 12,22-24. Bűneim 
bocsánatának és a túlvilágon a Jézussal 
való együttlétemnek édes látomásait 
nyertem e helyen. A Sion hegye, a 
mennyei Jeruzsálem, az angyalok ezrei, 
mindenek bírája, Isten, és a tökéletes 
igazak szellemei és Jézus (zsid 12,22-
24) kívánatosak voltak nekem ezen a 
helyen. Itt láttam meg az igazságot ebben 
az igében: "Akit noha nem láttatok, 
szerettek: akiben, noha most nem látjátok, 
de hisztek benne, kibeszélhetetlen és 
dicsőült örömmel örvendeztek" (1 Pt 1,8).

Soha nem tudtam, hogy mit jelent 
az, hogy Isten mellettem áll minden 
fordulónál, a Sátánnak minden 
meggyötrő igyekezete közben, mint 
azóta, hogy idekerültem: mert íme, 
amint a félelem jelentkezett, Isten olyan 
gyöngéd volt irántam, hogy még, attól 
sem engedett félni, hanem egyik vagy 
másik igével erősített minden ellen, úgy 
annyira, hogy gyakran azt mondtam 
magamban: Ha nem ellenkezik Isten 
törvényével, szívesen könyörögnék még 
nagyobb harcokért, hogy még nagyobb 
vigasztalás érjen (Préd 7,14; 2Kor 1,5).

Mielőtt a börtönbe kerültem volna, 
láttam, mi vár reám, és különösképpen 
két gondolat hozta lázba szívemet; az első 
az volt, hogy miképpen lesz erőm a halált 
elviselni, ha az jut osztályrészemül. Erre 
először is a Kolossé 1,1l-ben levő ige adott 
felvilágosítást: könyörögjek Istenhez, 
hogy megerősítsen minden erővel „az 
Ő dicsőségének hatalma szerint minden 
kitartásra és hosszú tűrésre örömmel." 
Bebörtönözésem előtt nem igen tudtam 
ezért imádkozni, azonban alig egy év 
múlva ez a mondat vagy inkább édes 
kívánság elöntötte lelkemet és arra 
ösztönzött, hogy ha bármikor hosszú-
tűrésemre kerül sor, türelemmel kell azt 
hordoznom különösen pedig örömmel 
kell magamra vállalnom.

Ami meg a második gondot illeti, 
ez a mondás volt nagy hasznomra: 
"Sőt magunkban is halálra szántuk 
magunkat, hogy ne bizakodnánk mi 
magunkban, hanem Istenben, aki 
feltámasztja a halottakat" (2Kor 1,9 ). 
Ez az ige azt mutatta meg nekem, hogy 
ha valaha is igazhoz méltóan akarok 
szenvedni, akkor elsősorban is mindent 
halálra kell szánnom, amit ez élet 
dolgainak lehet nevezni...

              Evangéliumi Kiadó, 1989
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Csodás szélcsend s napsütésre ébred-
tünk december 3-án, vasárnap reggel. 
Megkönnyítette az Úr bemerítkezőnk, a 
dunaszerdahelyi Percel Margit, valamint 
az onnan és Kisújfaluról, Győrújfaluról 
érkezők utazását.

A bensőséges, szép, hitvalló bemerítési 
istentiszteleten ismét megtelt az imahá-
zunk. Az Úr bőségesen osztotta áldásait. 

Ha Gita testvérnőnkre gondolok Lídia 
jut eszembe, aki nem csak szívét, de 

teltek meg bennünket jelenlétükkel.
Az ünnepi istentiszteletet követően jó 

volt látni, hogy senki sem sietett haza. 
A megterített asztalok körül folytattuk 
a kötetlenebb beszélgetést, testvéri 
közösséget a jelenlevőkkel. 

Ezúton is szeretnénk kifejezni 
hálánkat, főleg magyarországi 

testvéreink felé, akik mindig készek 
köztünk szolgálni énekkel, igei 
üzenettel.

Ezt követően 50-en vettünk részt 
november 19-én a Papp László 
Budapesti Sportarénában szervezett 
öröm ünnepen. Sokkal többen szerettek 
volna jönni. Példa értékű volt, ahogy 
szentpéteri gyülekezetünk tagjai 
önként adták át helyüket a keresőknek, 
fiatalabbaknak, szórványban élő 
testvéreinknek.

Érdekes volt számomra, hogy a 
nemrég megtért hívő testvéreinket, s 
engem is, a mártír halált szenvedett 
Hubmayer Baltazár halál előtti 
vívódását, máglyán való elégetése előtti 
könyörgéseit megelevenítő színdarab 
érintett meg legmélyebben.

Megújult bennünk a vágy, hogy mi 
is hűségesek maradjunk Jézus Krisztus 
követésében, a róla szóló Jó Hír ter-
jesztésében!
BEMERÍTÉSI ISTENTISZTELET

BAPTISTA  500
Emléktábla elhelyezése 

KOMáROMSZENTPÉTEREN

Ez év október 29-én délután emlék-
tábla elhelyezésére került sor Szentpéteri 
Gyülekezetünkben.

Baptista közösségünk e jubileumi 
évében, mi itt Felvidéken is hálaadással 
emlékeztünk az elmúlt 500 évvel 
ezelőtti hitelődeinkre, anabaptistákra, 
akik a reformáció harmadik ágának 
mondható közösségként megjelentek 
szerte Európában - Habánok, Hutteriták. 
Kutatták, hirdették a Biblia igazságait, 
az újjászületést, a személyes döntésen 
alapuló bemerítést, akkor is, ha így a 
legüldözöttebb vallási közösségé váltak. 

Hubmayer Baltazár mártír testvé-
rünkre emlékezve, az ő mondása került 
az imaházunk falára rögzített emlék-
táblára: "Az igazság hallhatatlan!" 

Bár magyar baptista közösségünk 
itt élő tagjait épp ez időben támadta 
az influenza járványszerűen, hálásak 
vagyunk azokért, akikkel együtt 
leplezhettük le ez emléktáblát, s utána 
ünnepi istentiszteletet tarthattunk 
a Budafoki Énekkar lélekemelő 
szolgálatával, Papp János lelkipásztor, 
a Magyarországi Baptista Egyház 
elnöke bátorító, szívünkhöz szóló igei 
üzenetével.

Megtisztelő volt számunkra a 
szlovákiai Baptista Egyház elnökének 
jelenléte s rövid köszöntése. Örültünk 
mindazoknak,  akik községünkből tisz-

IMáDKOZZUNK 
EGyMáSÉRT

A Magyar Baptisták Világszövet- 
ségébe hat magyar baptista szövetség 
tartozik. Aki szeret messzebbre látni a 
közvetlen környezeténél - az Evangé- 
liumi Hírnök olvasói bizonyára ilyenek 
- és imádkozni is kész távolban élő test-
véreiért, annak azt ajánljuk, hogy a 
következő sorrend szerint tegye azt. 

Hétfőn a magyarországi baptista 
testvérekért és az egyház vezetőiért, 
Papp János elnökért és munkatársaiért.   

Kedden a Romániában élő magyar 
baptista testvérekért és a szövetség 
vezetőiért, dr. Borzási Pál elnökért és 
munkatársaiért.

Szerdán az Észak-Amerikában 
és Ausztráliában élő magyar baptista 
testvérekért  és a szövetség  vezetőiért, 
Püsök Dániel elnökért és munka tár-
saiért. 

Csütörtökön a délvidéki magyar 
baptista testvérekért és a szövetség 
vezetőiért, Nyúl Zoltán és Nagy Tibor 
lelkipásztor testvérekért.  

Pénteken a felvidéki magyar baptista 
testvérekért és a szövetség vezetőiért, 
Dóczé Bálint lelkipásztorért és munka- 
társaiért.  

Szombaton a kárpátaljai magyar 
baptista testvérekért és a szövetség 
vezetőiért, Nagy Csaba lelkipásztorért 
és munkatársaiért.

A MABAVISZ elnöksége:
Elnök: Papp János (Magyarország)
Alelnökök: dr. Borzási Pál (Erdély)

Püsök Dániel (Amerika)
Főtitkár: Durkó István (Magyarország)



EVANGÉLIUMI HÍRNÖK
2023. december 12. oldal

áhítat 2024 – bibliai gondolatok 
minden napra: Sokszerzős kiadvány, 
a napi áhítatokat hetenként más baptis-
ta szerző írja. Célja mind egyéni, mind 
közösségi bibliatanulmányozásunk 
hatékonyabbá tétele. Bár egyes részei 
elektronikus formában is elérhetők, de 
a teljes anyag csak a könyvformátumú 
Áhítatban jut el az olvasóhoz. Ára 3200 
Ft. A Múlt, jelen, jövő baptista évkönyv-
vel együtt vásárolva kedvezményesen 
6000 Ft. 448 oldal, A5-ös méret.

Múlt, jelen, jövő 2024 – baptista 
évkönyv: Szépirodalmi alkotások, 
interjúk, bizonyságtételek, előző 
évünk gyülekezeti, családi, egyházi 
eseményeinek válogatott gyűjteménye. 
A 226 oldalas, színes kiadvány 
kiváló ajándék és emléktár! Ára 3200 
Ft. Az Áhítattal együtt vásárolva 
kedvezményesen 6000 Ft. 226 oldal, 
A5-ös méret.

Kiss Lehel: Alvinci történe-
tek: A Baptista500 emlékév kapcsán 
kiírt gyermekkönyv pályázat nyertes 
alkotása. 12 valós alapú történet gyer-
meknyelven anabaptista múltunkból. 
Nyolcéves kortól ajánlott, de felnőttek-
nek is élvezetes olvasmány Szimonidesz 
Hajnalka gyönyörű illusztrációival. Ára 
2990 Ft. 96 oldal, 17 cm x 20 cm x 1 cm  
(szélesség x magasság x gerinc), 340 g, 
keménytáblás.

Kiadványaink megvásárolhatók a  
www.baptistawebshop.hu oldalon.

RÉMÍT BáR SÖTÉT FELHŐ  /  TILL THE STORM PASSES By

Mikor félnem 
kellene is, én 

bízom tebenned.
Zsolt 56,4

otthonát is megnyitotta előttünk, egyre 
szaporodó házi közösségünk előtt.

Bemerítkezni azt jelenti: Elmerülök 
a vízben, mert meghaltam Jézus 
Krisztussal az én bűneimnek, hogy 
felemelkedve a vízből, immár a bűneimtől 
megszabadulva, Jézus Krisztussal feltá-
madjak egy örök életre!"

Kívánom azoknak akik az elmúlt 
időszakban elfogadták személyes Meg-
váltójuknak Jézus Krisztust, hogy legyen 
lehetőségük (mielőtt a világ vonzása 
elragadja őket) engedelmeskedni a 
bemerítésben s hittel mondani: "Nincs 
visszaút!"

                               Dóczé Erzsike


